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Notulen van de 6de vergadering 
op vrijdag 24 juli 1964 in de Trêveszaal 
aangevangen t s morgens om negen uur 

, 

De vice~m~nister-president Biesheuvel (voorzitter ) 
en de m~~lsters Van Aartsen, Andriessen, Bogaers, 
Luns (bl J de punten 2,5 en 6), Veldkamp en VIi tteveen 

Voorts zijn aanwezig staatssecretaris 
. ~eyzer en drs.G.Brouwers (Economische Zaken), 
lr.J.A.P. Franke (Landbouw en Visserij), mr.A.F.K. 
Hartogh en mr. F.ltalianer (Buitenlandse Zaken), 
dr.W.P.H. van Oorschot (Economische Zaken) en de 
heer D.P. Spierenburg 

Secretaris~ drs.J. Middelburg 

Verslag van de ver~adering van de Landbouwministers van de 
EEG van 14 tlm 17 juli 1964, in het bijzonder wat betreft de 
inwerkingtreding van de zuivelverordening (Brief van de 
minister van Landbouw en Visserij dd. 21 juli 1964, nr. 627) 

Minister Andriessen stelt de vraag of de regeling 
van de heffingen op de export van zuivel niet is tegen ge
vallen, nu de EEG-commissie geen verschil tussen Goudse, 
Edammer en Tilsiterkaas wil maken. De voorzitter antwoordt, dat 
het geheel van de in deze vergadering van de EEG-raad aanvaarde 
regeling niet ongunstig is; het belangrijkste bezwaar is, dat 
de bescherming voor verschillende zuivelprodukten te hoog is, 
vooral bij kindervoedsel. Minister Witteveen heeft begrepen, 
dat Nederland een nog hogere uitvoerheffing-op zuivelprodukten 
mag leggen dan normaal zou zijn, bijv. in het geval ~et betrokken 
land van de vrijwaringsclausule gebruik wil maken. Er is 
hierbij ook gedacht aan Deense zuivelexport naar de Eondsrepu
bliek. De voorzitter antwoordt, dat de exportheffing op zuivel 
nooit hoger mag zijn dan het eraan verleende steunbedrag, maar 
wel hoger dan het importerend land aan invoerrecht erop kan 
heffen. Ir.Franke voegt hieraan toe, dat dit laatste alleen 
mogelijk is met toestemming van de EEG-commissie. 

De voorzitter brengt thans in bespreking hoe de Ne
derlandse houding zal zijn tegenover het Duitse standpunt 
inzake de zuivelregelingen (Tilsiterkaas). De vorige dag was 
de heer Spierenburg in de vergadering van de plaatsvervangers 

~- in moeilijkheden, omdat hij terzake geen instructies had. Spreker 
stelt zich op het standpunt, dat vorige week het akkoord over 

J~ de zuivel- en rijstregelingen in de EEG-raad is gesloten. De 
Duitse wens zal men alleen geïsoleerd kunnen bekijken en . voor 
aanvaarding is unanimiteit nodig; anders zou de gehele zUlvel-
regeling op losse schroeven komen. © NA, 2.02.05.02 (Arch. MR) (Nationaal Archief, Den Haag) inv.nr. 879
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genoemd worden~ TIe voorzitt~ heeft begrepen, dat de Neder 
landse deleg~tle met verzet tegen verlenging ~ nie t veel 
kans maakt. Ir. Franke meent da arom 9 dat tot het uiterste 
getracht moet worden verbeteringen in de verordening t e 
kri~€?en~ in elk geval ~n artikel 4. TIit loslaten kan nog 
altlJd ln de laatste mlnuut 9 als blijkt dat Ne derland 
alleen blijft staan. TIe heer ~ierenburg is ook van mening 
dat terzake niet onmiddellijk t~ ';éegeven moet worden. ' 

TIe voorzitter stelt voor, dat de Nederlandse 
delegatie naar de EEG-raad gemachtigd wordt in de b;e
sproken zin te werk te gaan en overigens naar bevind van 
zaken te handelen. TIe raad besluit aldus. 

De heer Spierenburg merkt op met betrekking tot 
de verhouding met Japan, dat het erom gaat of de EEG
commissie exploratore besprekingen kan gaan voeren. 

-- "A :t /4. Aanbeve1ingen inzake het conjunctuurbeleid der , EEG-landen 

Minister !ndriessen deelt mede, dat de vorige 
avond van de EEG-commissie een nieuw stuk, gedateerd 
20 juli,is ontvangen. Spreker heeft dit nog niet gezien. 
Het zal in het monetaire comi t .é onder leiding van jhr.mr. 
Van Lennep behandeld worden. Drs.Brouwers deelt omtrent dit 
nieuwe stuk mede, dat de opmerkingen van het conjunctuur
comité in dit stuk zijn verwerkt, behalve op twee punten 
nl. inzake de beweging van de prijzen en de beweging van 
de lonen (produktiekosten). In het oorspronkelijke stuk 
stond, dat de krachtige stijging van de prijzen doorgaat; 
daarover is gezegd, dat aldus onvoldoende onderscheid wordt 
gemaakt tussen wat vorig jaar gebeurde en wat nu gebeurt. 

Minister Witteveen deelt mede, dat de afgelopen 
maandag de ministers van financiën van de EEG-landen met de 
EEG-commissaris Marjolin in Amsterdam een algemeen 
gesprek over de conjunctwr~ hebben gehad, dat niet precies 
over de nota ging. Marjolin heeft een goed beehlvan de 
conjuncturele situatie gegeven. Hij zei daarbij, dat in 
alle EEG-landen het algemene gevoelen gewijzigd is, doordat 
men zich meer bewust is geworden van de gevaren van de in-
flatore ontwikkelingen. Hij twijfelde eraan, of overal 
voldoende ertegen wordt gedaan en hij drong aan op voort
zetting van de eerder genomen maatregelen en op het n~m~n 
van eventuele nieuwe maatregelen. Hij richtte zijn krltlek 
vooral op Nederland, waar de spanning op de arbeidsmarkt 
nauwelijks minder is geworden en waar de regering zich 
voor 1964 niet aan de aanbeveling heeft gehouden. Spreker 
heeft daartegenover gezegd, dat Nederland op het , ogenblik 
in een ongunstige situatie verkeert wat de betallngsba~ans 
betreft, maar dat dit na de loonexplosie voor de r egerlng 
geen verrassing was. Het is echter gekomen tot een aan
pas singsproces, dat op den duur tot ontspanning zal 

leiden, Daarbij ••••• 
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leide~Daarbij is essentieel wat in het najaar met de 
lonen gaat gebeuren. Na vermelding van de hoofdzaken 
van de adviesaanvrage aan de SER heeft spreker erop 
gewezen, dat de monetaire maatregelen snel doorwerken. 
Marjolin ging verder nog in op de bèastingverlaging en de 
verhoging van de LOW -uitkeringen. Hij vreesde, dat 
door de uitgave van f 150 mln voor de AOW de 51~norm 
zou worden overschreden. Hij vroeg zich voorts af of de 
belastingverlaging een geschikte maatregel was. Interes
sant was de discussie met de Duitse minister Dahlgrün 
over de Duitse plannen voor belastingverlaging. Aan Marjolin 
die zich hiertegen verklaarde, antwoordde Dahlgrün, dat 
deze belastingverlaging, die op 1 januari 1965 ingaat, 
geen inflatore impuls zal uitoefenen, aangezien 2/3 
van de opbrengst van deze belastingen naar de Länder 
gaat die dit geld direct uitgeven. De stelling van de EEG
commissie is, dat een land bij ve r laging van de belastingen 
de uitgaven evenredig moet verlagen. De Italiaanse minister 
Matti heeft medegedeeld, dat in het program van de nieuwe 
Italiaanse regering het economisch herstel op de voorgrond 
staat, waarbij vooral monetaire druk wordt uitgeoefend. 
Marjolin had bezwaar tegen uitsluitend monetaire maat
regelen. In een gesprek, dat minister Andriessen en spreker 
hadden, werd van Duitse zijde gezegd, dat de con~unctuur 
in de Bondsrepubliek vrij evenwichtig verloopt, maar dat 
men alleen zorgen heeft over wat ten aanzien van het grote 
betalingsbalans overschot moet gebeuren. Men had de gedachte 
tot een verdere verlaging van invoerrechten te komen -
wat men ook wil bereiken bij het buitentarief van de EEG. 
Samenvattend meent spreker, d?t als het rapport over de 
conjuncturele aanbevelungen van de EEG-commissie in de 
EEG-raad aan de orde komt dit van Nederlandse kant kan worden 
aanvaard. Spreker zal nog duidelijk maken de betekenis van 
de Nederlandse belastingverlaging. Tenslotte vermeldt 
spreker nog, dat aan de bouwmarkt in het rapport bijzondere 
aandacht wordt geschonken. In alle EEG-landen is er een 
overspanning in deze sector; aanbevolen wordt hieraan bij
zondere aandacht te schenken. Spreker meent, dat dit ook 
in Nederland moet gebeuren. 

Minister Veldkamp betreurt, dat de raad. nie t 
beschikt over het stuk, dat donderdag in Brus sel l n bespre
king komt. De situa tie is weer dez e lfde als voor de aan
bevelin~ van de EEG-commissie inz ake het c on junctuurbeleid . 
'TTat bet~eft het betrekken v an z i jn departement hierbij was 
afgesproken, dat alle stukken en de agenda van he t con
junctuurcomité toegezonden zou worden, maar spreker heeft 
niets .ontvangen. Omtrent de vo orver gadering v an de ze s 
ministers van financiën en Marj olin ( di e l an gzame::hand . 
gewoonte is geworden) krijg t men de indr u k , dat hler besllst 
wordt en dat daarna de EEG-raad mag z i en wa t de zes 
ministers bekokstoofd hebb en. Spr eker vind t dit een onjuiste 
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~ ~ procedure. Het is ook van belang h ierbi j op t e merken, dat in 
~~ Frankrijk de minister van financiën ook de economische zaken 
~~beheerst en dat hij de coördinerende figuur voor de economische 

politiek is, maar dit is in de andere EEG- l anden niet het geval. 
Spreker is van oordeel, dat men op deze manie r de verkeerde weg 
opgaat. Hij herinnert eraan, dat de con junctuuraanbeveling op 
onvoldoende wijze in de ministerraad k on worden besproken, 
waarbij de conclusie was, dat de raad uit Brus sel wilde weten 
over welke conjunctuurpolitieke instrumenten de andere EEG-
landen beschikken om de aanbeveling waar te make n. Dit is toen 
in Brussel niet gelukt, doordat men Nederland i n de hoek van 
de tegenwerkers heeft gezet . Men dient ook te bedenke n, dat in 
Nederland het parlement kritiek uitoefent ; als namelijk deze 
ontwikkeling nog verder gaat , wordt het nationale beleid t erzake 
naar Brussel verlegd. Ons parlement had groot bezwaar en men vroeg 
overlegging van de aanbeveling. In de bijeenkomst v an de minist ers 
van financiën is uitvoerig gesproken over de Nederlandse l oon
politiek, het Italiaanse loonbeleid e.d., hetgeen niet mogelijk 
is,als de verantwoordelijke minister er niet bij is. I n he t s tuk, 
dat thans gereed is, vindt spreker geen woord over h oe in de 
andere EEG-landen te werk wordt gegaan. Toen hij zi j n Duitse 

~ ambtgenoot in Brussel vroeg hoe de Duitse regering de aanbe ve
ling voor wat het loonbeleid betreft dacht uit te voeren , an t 
woordde deze, dat het betoog van zijn ambtgenoot van financiën 
alleen voor de "Bühne" was. In Italië zal helemaal geen loon
politiek gevoerd worden. Daar is thans een nieuw kabinet , waarin 
juist de minister is vervangen, die in de begroting een beperking 
wilde bereiken. Spreker wil graag in de ministerraad een dis cus
sie voeren over een dreigende verschuiving van de bevoegdheden 
der ministers. 

De voorzitter merkt op, dat is afgesproken , dat i n de 
ministerraad over dit punt gesproken zal worden. Hij stelt voor 
dit thans bij deze discussie buiten beschouwing te laten . 
Spreker stelt voor, dat over het nieuwe stuk, dat een rapportage 
geeft over de uitvoering van de conjunctuuraanbeveling , i nter
departementaal overleg wordt gepleegd. 

Minister Andriessen is het eens met minister Veldkamp, 
dat de procedure van de EEG ongelukkig is; de moeili j kheden 
liggen echter niet alleen op het terrein van minister Ve l dkamp. 
Als men alle ministers, van wie wel onderdelen van het beleid 
worden belicht, in Brussel steeds erbij wil hebben, zou men met 
een ploeg van vijf of zes ministers aan de besprekingen moeten 
deelnemen. Spreker gelooft echter, dat als min ister Witteveen 
naar een bijeenkomst van de EEG-ministers van financiën gaat, 
hij daar spreekt als minister van het Nederlands e kabinet. 
Over en weer zal men dus wel vertrouwen in elkaar moeten op
brengen. Intussen acht spreker het niet ondenkbaar , dat aan de 
b i j e enkomst van de EEG-raad komende donderdag een groter aantal 
minis t ers deelneemt . Toch zal het aantal beperkt moeten worden; 
de coör d i natie van het beleid vindt i mmers in de REZ plaats. 

Overi ens meent •.• 



Zeer Geheim -7- raad voor 
europese zaken 
24 juli 1964 

Overigens meent spreker, dat de materiële kant van deze zaken 
veel belangrijker is dan de procedurele. In dit verband wi j st 
hij erop, dat het looncontract in de Duitse metaalindustrie 

(zonder een loonbeleidinstrument als in Nederland maar door 
ItSeelenmassage")beperkt is gebleven . De vakbond ~ilde verkor
ting van de arbeidstijd, maar dat gaat niet door. Voorts wilde 
men een contract voor één jaar ; het is echter nu tot 1 januari 
1966 afgesloten. Op jaarbasis betekent dit contract een loons
verhoging van 6 à 7%, hetgeen beperkt is, als men ziet, dat 
de Duitse betalingsbalans een overschot vertoond van 10 mld. 

Minister Bogaers herinnert eraan, dat naar aanlei
ding van het eerste stuk met de conjunctuuraanbeveling is af
gesproken, dat gelet moet worden op de ministers, die niet in 
de coördinatiecommissie vertegenwoordigd zijn. Spreker con
stateert, dat er wel verschil is tussen de manier waarop 
Economische Zaken en Financiën overleg met andere departeme nten 
plegen. Met Economische Zaken heeft overleg plaats gehad, maar 
voor de vergadering van de ministers van financiën is er geen 
vooroverleg geweest. Spreker acht het beleid niet goed te voe
ren, als dergelijk vooroverleg niet plaats heeft. 

Minister Witteveen antwoordt aan minister Veldkamp, 
dat het gesprek tussen de ministers van financiën niet iets 
is ter vervanging van wat komende week in de EEG-raad moet 
worden beslist. Het probleem van de bouw is door Marjolin ge
noemd; spreker is daarop niet ingegaan, omdat hierover nog in 
de ministerraad moet worden gesproken. In de bijeenkomst van 
de zes ministers van financiën wordt geen enkele beslissing 
genomen ~ het is alleen een gesprek. Spreker meent, dat op dit 
moment het streven van de EEG-commissie om de inflatie te be
strijden van groot belang is. Hij meent ook, dat de aandrang 
van de commissie in deze richting sterk en effectief is geweest. 
Minister Veldkamp wil er geen twijfel over laten, dat hij een 
groot voorstander is van een gecoördineerde conjunctuurpoli tiek, 
maar men moet dit doen met inachtneming van de bestaande 
ministeriële verantwoordelijkheid. Spreker is het ook ermede 
eens, dat niet een schare ministers naar een vergadering van de 
EEG-raad kan gaan. Zijn bezwaar rijst wanneer een poli tielc 
probleem( waarbij aan een bepaald beleid zwaar gewicht wordt 
gehecht thans de loon- en prijspolitiek), wordt behandeld, 
zonder dat de verantwoordelijke minister er iets van weet. 
Spreker stemt ermede in, dat over deze procedure nog eens in 
de ministerraad gesproken wordt. Hij zegt naar aanleiding . v~n 
het betoog van minister Andriessen over de Duitse loonpolltlek, 
dat zijn Duitse ambtgenoot hem mededeelde niet de minste waarde 
te hechten aan de lonen, die in de collectieve overeenkomst~n 
zijn vermeld, omdat de zwarte lonen torenhoog zijn opgelopen. 
Als men ook over de grens ziet, is dat duidelijk. Intus~~n 
is in Nederland bereikt, dat de zwarte lonen in belangrlJke 
mate zijn weggenomen. 
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Drs. Brouwers deelt mede, dat van de stukken vier 
exemplaren uit Brussel worden ontvangen, waarvan één naar 
Sociale Zaken en Volksgezondheid wordt gezonden. Het laatste 
stuk van 8 juli is eveneens daarheen gezonden. 

De voorzitter stelt vervolgens voor over het nieuwe 
EEG-stuk inzake de conjunctuurpolitiek t e spreken. Minister 

' I Veldkam.;E. had in di t stuk gaarne meer vermeld gezien bijv. 
u,JN,~~ over de "Seelenmassage". Minister Andriessen merkt op, dat de 

landenrapporten nog niet erbij zijn. Ministe r Bogaers wil 
gaarne de definitieve tekst zien. De voorzit t er stelt voor, 
dat deze wordt rondgezonden. 

De heer Spierenburg meent, dat aan Mar jol in gezegd 
moet worden, dat men als een stuk gereed is dit n ie t aan het 
conjunctuurcomité maar aan de landen moet zenden . Drs . Brouwers 
merkt op, dat er een adviseringsprocedure is afgesproken, die 
anders is. Intussen worden de bedoelde stukken bij ons i nt ern 
rondgezonden. 

r~1;,'7 5. Stand van de Kennedy-onderhandelingen 

Minister Andriessen deelt mede, dat hi j voornemens is 
in de EEG-raad een enigszins-pessemistisch verhaal over de vor
deringen bij de Kennedy-ronde te houden. Tevoren zal de t ekst 
hiervoor schrifteli~worden vastgelegd. 

1:0 tS~ 
~ . Verzoek van Oostenrijk inzake associatie met de EEG (Brief 

van de minister van Buitenlandse Zaken dd. 21 juli 196 4, nr. 
109 .. 705) 

Minister Andriessen deelt mede, dat in de aanvanke
lijke nota, die in de coördinatiecommissie is behandeld , vier 
standpunten werden weergegeven, wat thans tot één advies is 
teruggebracht. In de coördinatiecommissie was men he t over het 
volgende eens. Nederland heeft steeds een open EEG voorgestaan 
en dan kan het Oostenrijk niet afwijzen. Men zal he t Oosten
rijkse verzoek echter moeten zien in het kader van de gehele 
Kennedy-ronde. Het is ook zo, dat de gevolgen van de EEG voor 
Oostenrijk zeer meevallen. Een bijzonder punt is in hoeverre 
een positief antwoord op de Oostenrijkse aanvrage een precedent 
zal zijn. Er ligt een voorstel voor een mandaat voor de EEG
commissie ter tafel; men denkt aan een soort ge ~e capiteerd~. 
economische unie, waarbij Oostenrijk op alle r l el punten vrlJ
bli j ft. Daarom is in de COQrdinatiecommissie besproken, dat 
men beter kan streven naar een s oort vri jhand elszone en dat de 
Nederlan ds e delegatie z i ch dan wat los moet maken van he~ man
daat dat de EEG-commissie voorstel t. Minister Luns kan zlch 


